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جشـــنواره بین المللـــی فارابی با هدف پشـــتیبانی فکری از آثار 

برگزیده و حمایت از محققان، فرهیختگان و افراد مستعد در حوزه 

علوم انسانی پا به این عرصه گذاشته است و سعی داشته به عنوان 

یک محرک یا مشوق برای پژوهشگران این حوزه ایفای نقش کند.

عبدالحســـین کلانتری، معاون وزیر علـــوم، تحقیقات و فناوری 

و دبیر جشـــنواره در گفت وگوی پیش رو پایان برگزاری جشنواره 

را آغازی بـــر حمایت از پروژه های فکری و برنامه های پژوهشـــی 

پژوهشـــگران عرصه علوم انســـانی قلمداد کرده است تا به این 

واســـطه، مولفه ای اثرگذار در جذب اندیشمندان و محققان در 

دانشگاه ها و راه اندازی حلقه های فکری و اندیشه ای شکل بگیرد. 

مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید.

با عنایت به اینکه تاکنون 13 دوره از جشنواره بین المللی فارابی 

برگزار شده است، جایگاه و منزلت این جشنواره را چگونه  توصیف 

می کنید؟ آیا می توان گفت این جشـــنواره قابلیت تبدیل به نوبل 

علوم انسانی در جهان اسلام را دارد؟

جشـــنواره فارابی ابتکار عمل و ایده درخشـــانی بود که با هدف ارتقا و 
تعالی علوم انسانی و عالمان این عرصه در ایران شکل گرفت و به تدریج 
جایـــگاه خود را در مقیاس ملی، منطقـــه ای و جهانی باز کرد؛ اگرچه 
اکنون با نقطه مطلوب فاصله دارد و باید گام های استوار دیگری برای 

آن برداشته شود تا به موقعیت مناسب خود برسد.
 ما در این ســـطح هم طی سال ها شاهد رشد و شکوفایی بیش از پیش 
جشـــنواره فارابی بوده ایم و هر ســـال گام های کوچکی را در راستای 
نزدیکی به نقطه مطلوب برداشـــته ایم. رســـیدن به نقطه مطلوب فقط 
نیازمند کوشـــش عالمان اجتماعی، نهادها و موسسات فعال در حوزه 
علوم انسانی نیست، بلکه حمایت های جدی تر مسئولان ذی ربط را هم 
در این زمینه می طلبد که خوشبختانه شواهد و قرائن به این دلالت دارد 
که عزم اعتلای علوم انســـانی در این دولت وجود دارد. به عنوان مثال، 
راه اندازی مرکز علوم انسانی ایده مهمی بود که می تواند به تقویت علوم 

انسانی در کشور کمک کند.
اتفاق بزرگی بعد از انقلاب اسلامی رخ داد و آن هم شکل گیری عزم جدی 
در بدنه علمی و سیاستی کشور بود تا بتوانیم علوم انسانی متناسب با 
پیشـــینه تمدنی خودمان و بومی و برآمده از بنیادهای اسلامی داشته 
باشیم. در همین راستا جشنواره فارابی می تواند در جهت تقویت علوم 
انســـانی بومی، پاسداشت زحمات محققان و پژوهشگران حوزه علوم 
انســـانی، جهت دهی به فعالیت های علوم انسانی و به طور مستقیم و 
غیرمستقیم ریل گذاری حرکت ها و پویایی برای علوم انسانی در کشور 

گام های موثری بردارد.
جشـــنواره فارابی به طور بالقوه این ظرفیت را دارد که نه تنها در مقیاس 
ملی، بلکه در مقیاس منطقه ای و بین المللی هم جایگاه خود را حفظ 

کرده و ارتقا بخشد.
فارابی به عنوان متفکر و حکیم و فیلســـوف شناخته شـــده در مقیاس 
جهان اســـلام و تمدن اسلامی ظرفیت های زیادی دارد که می توان با 
اتـــکا به این ظرفیت عظیم، گام های جدی را در جهت افزایش ضریب 

نفوذ جشنواره در مقیاس های فراملی برداشت.

تصـــور نمی کنید اگر امتیـــاز بالاتری برای جشـــنواره معتبری 

مانند جشـــنواره بین المللی فارابـــی در آیین نامه ارتقای اعضای 

هیات علمی دانشـــگاه ها منظور شـــود، علاوه بر رونق مضاعف 

جشـــنواره، فضای رقابتی جدی تـــری در جهت نوآوری علمی در 

علوم انسانی به وجود بیاید؟ 

این رویداد و جشنواره را نباید به صورت مجزا از سایر فعالیت های علوم 
انسانی تصویر و جایابی کرد. بلکه باید جشنواره فارابی را در زیست بوم 
فعالیت محققان و نهادهایی که در حوزه علوم انســـانی فعال هستند، 

درنظر گرفت.
چنانچه جشـــنواره در این زیست بوم قرار بگیرد، می تواند نقش موثر و 
ریل گذارانه خود را ایفا کند تا شـــاهد تاثیرات بیش از پیش آن بر سیر 
تحولات علوم انسانی در کشور باشیم، درغیر این صورت اگر این رویداد 

به صورت جشنواره منفک از سایر وقایع مطرح در حوزه علوم انسانی قرار 
بگیرد، نمی تواند نقش شایسته و بایسته خود را ایفا کند.

در این دوره سعی شده جایگاه ویژه تری به جشنواره در این اکوسیستم 
اختصاص داده شـــود و اساسا نقش جشنواره فارابی در این فرآیندها 
به صورت جدی تر تعریف شـــود. به عنوان نمونه در همین مدت کوتاه 
برای اولین  بار، کســـب رتبه در جشنواره فارابی در آیین نامه پایه های 
تشویقی لحاظ شـــده، امتیاز پایه ها به طور چشمگیری افزایش پیدا 
کرده و پیش نویس آن مهیا شـــده اســـت. این اقدام باعث می شـــود 
جشـــنواره فارابی نقش جدی تری پیدا کند، زیـــرا افرادی که به این 
واســـطه امتیاز دریافت می کنند، ضریب جدی در پایه تشویقی آنها 

ایجاد می شود.
 اگر این اتفاق در آیین نامه ارتقا هم رخ دهد و تاثیرات آن روشـــن تر و 
شفاف تر شود و همپای رویدادهای معتبر علمی و جهانی ارزیابی شود، 
می تواند به موقعیت مطلوب خود برسد. هرچند تاکنون هم گام هایی 

در این زمینه برداشته شده است.
لذا اگر جشنواره فارابی در اکوسیستمی که عنوان شد، قرار بگیرد و در 
فرآیندهـــای ارتقا، ترفیع، تبدیل وضعیت، اخذ گرنت ها و حمایت های 
پژوهشـــی، فرصت های مطالعاتی و ماموریت های پژوهشی و... ورود 
کند و با آنها پیوند بخورد، جایگاه معتبرتری پیدا می کند و در آن صورت 

رقابت ها را جدی تر خواهد کرد.

میزان استقبال محققان و استادان غیرایرانی از جشنواره را چگونه 

ارزیابی می کنید؟ آیا جشـــنواره بین المللی فارابی به اندازه کافی 

در دانشگاه های جهان شناخته شده است؟ 

به رغم اینکه طی ســـال های قبل کوشش های زیادی صورت گرفت تا 
جشـــنواره فارابی در تقویم دانشـــگاه های معتبر جهان در حوزه علوم 
انسانی قرار بگیرد و محققان با این جشنواره انس بیشتری پیدا کنند، 
اما واقعیت امر این است که هنوز با نقطه مطلوب فاصله دارد، زیرا رصد 
ما نشان می دهد عالمان و اندیشمندان حوزه علوم انسانی با این رویداد 

مهم در جهان و منطقه چندان آشنا نیستند.
 متاسفانه در کشور هم ما دچار چنین وضعیتی هستیم. بنابراین باید به 
برندسازی برای جشنواره فارابی چه در مقیاس ملی و چه فراملی اقدام 
کنیم تا بتوانیم محققان و متفکران بیشتری را نسبت به این رویداد علمی 
جذب و جلب کنیم. البته بخشـــی از مشکلاتی که در این زمینه وجود 
دارد ناشی از خصائل و فضایل ویژه اهل علم و به طور خاص محققان، 
پژوهشگران و استادان حوزه علوم انسانی است که فروتنانه و با جدیت 

کارهای خود را دنبال می کنند اما تمایلی به دیده شدن ندارند. لذا به رغم 
اینکه فراخوان جشنواره ها را دریافت می کنند و در جریان برگزاری آنها 
قرار می گیرند، اما متواضعانه از حضور در جشـــنواره پرهیز می کنند تا 
خود را درمعرض انتخاب قرار ندهند و این موضوع مشکلی جدی است.

ما باید در دبیرخانه فارابی تمهیداتی را بیندیشـــیم که از ظرفیت این 
افراد در جشـــنواره استفاده کنیم تا آنها هم دیده شوند. گام هایی در 
این زمینه برداشته شده؛ اما واقعیت امر این است که با نقطه مطلوب 
فاصله داریم و جشـــنواره پوشـــش حداکثری خود را نتوانسته در این 

بخش داشته باشد.

بـــه نظر شـــما حمایت های مـــادی و معنوی جشـــنواره فارابی از 

برگزیده هـــای خود برای تکمیل پروژه فکری ای که دارند، کفایت 

می کند؟

یکی از اصلی ترین مشکلات محققان و پژوهشگران به طور عام و خاص 
در حوزه علوم انسانی، عدم حمایت از برنامه های پژوهشی و پروژه های 
فکری آنان است. به نظر می رسد یکی از گام های اساسی که می تواند 
جشـــنواره بردارد، حمایت  های مادی و معنـــوی از پروژه های فکری و 
برنامه های پژوهشـــی آنان است. این اقدام باید با اختتامیه جشنواره 
آغاز شـــود، به این معنا که اختتامیه جشـــنواره آغازی بر حمایت های 

فکری و پژوهشی آنان باشد.
متاســـفانه ما شـــبکه برگزیدگان فارابی نداریم، یعنی شبکه ای که 
پژوهشـــگران برگزیده بتوانند به طور هم افزا با یکدیگر آشـــنا شوند 
و بـــه پروژه های فکـــری و برنامه های پژوهشـــی یکدیگر ورود پیدا 
کنند و با یکدیگر گفت وگوهای ســـازنده داشـــته باشند و از یکدیگر 

حمایت کنند.
اختتامیه جشنواره باید تبدیل به افتتاحیه حمایت از پروژه های فکری 
و برنامه های پژوهشـــی پژوهشگران و گســـترش شبکه اندیشمندان 
علوم انســـانی شود و در این مســـیر از همه ظرفیت ها ازجمله نهادی 
و موسسه ای اســـتفاده شـــود و اقداماتی مانند حمایت از راه اندازی 
اندیشـــکده ها توســـط محققان، کمک به جذب آنان در دانشگاه ها 
به خصوص پژوهشـــگران جوان و کمک به راه اندازی حلقه های فکری، 

معرفتی و اندیشه ای انجام بگیرد.
اقدامات مذکور می توانند آغازگر حمایت از پروژه های فکری و برنامه های 
پژوهشی برگزیدگان جشنواره باشند. به همین علت اختتامیه جشنواره، 
افتتاحیـــه ای بر حمایـــت از پروژه های فکری و برنامه های پژوهشـــی 

برگزیدگان خواهد بود.

بررسی کمیت و کیفیت آثار ارائه شده به سیزدهمین جشنواره بین المللی 

فارابی و نسبتی که این جشنواره با نقشه جامع علمی کشور و تحول 

بنیادین در علوم انسانی پیدا می کند؛ ازجمله موضوعاتی بود که در 

گفت وگو با رضا غلامی، رئیس دبیرخانه دائمی جشـــنواره بین المللی 

فارابی و رئیس موسســـه مطالعات فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، 

تحقیقات و فناوری به آن پرداختیم. وی معتقد اســـت اگرچه شرایط 

کرونا بر فعالیت های دانشگاهی تاثیر منفی داشته اما به طور کلی آثار 

واصله به جشنواره از نظر کمی وکیفی قابل قبول است. غلامی تاکید 

می کند چیزی به نام نقشه علمی در علوم انسانی نداریم و اگر بناست 

روزی نسبتی بین این دو برقرار شود، این نقشه متناسب با ذات علوم 

انسانی، با نقشه سایر علوم متفاوت خواهد بود. مشروح این گفت وگو 

را در ادامه می خوانید. 

ارزیابی جنابعالی از کمیت و کیفیت آثار ارائه شده در جشنواره سیزدهم 

چگونه است؟ 

باید قبول کرد طی سه سال اخیر، کرونا روی فعالیت های دانشگاهی ازجمله 
برنامه های پژوهشی، تاثیرات منفی گذاشته است، با این وجود به نظر می رسد 
تعداد آثار واصله به سیزدهمین جشنواره یعنی حدود ۳۰۰۰ اثر علمی قابل 
پذیرش است. در عین حال، من معتقدم از یک سو، به دلیل سرمایه گذاری ناچیز 
در ساحت پژوهش و از دیگر سو، به خاطر پایین بودن کیفیت فعالیت های 
پژوهشی در دو عرصه علوم  انسانی و علوم اسلامی، اثر پژوهشی قابل ارائه به 
جشنواره عدد بالایی ندارد. البته این را هم  می پذیریم که اگر اطلاع رسانی درباره 
جشنواره بین المللی فارابی افزایش پیدا کند و دانشگاه ها  انگیزه بیشتری برای 
معرفی آثار استادان خود به جشنواره داشته باشند، نه تنها در حد ۳۰ درصد 
به عدد فعلی آثار افزوده خواهد شد بلکه کیفیت آثار واصله به جشنواره هم 

قدری بالاتر خواهد رفت. 

آیا جشنواره بین المللی فارابی به اندازه کافی در محیط های علمی کشور 

شناخته شده و موجه است؟ 

جشنواره بین المللی فارابی عظیم ترین و معتبر ترین جشنواره علمی در ساحت 
علوم انسانی و اسلامی در ایران و جهان اسلام است. امروز اغلب استادان و اکثر 
مراکز علمی و دانشگاهی داخل کشور، به جایگاه و ارزش این جشنواره واقفند. 
من شاهد هستم استادانی که تاکنون اثر علمی شان در جشنواره برگزیده شده 
از منزلت علمی خوبی نزد دانشگاه ها و نزد همکاران شان برخوردارند. با این حال 
به نظر من دو اشکال جدی وجود دارد: »اشکال اول این است که در ارزیابی و 
رتبه بندی دانشگاه ها و پژوهشگاه های کشور، برگزیده شدن آثار استادان یک 
مجموعه علمی در جشنواره بین المللی فارابی امتیاز بالایی ندارد؛ و اشکال 
دوم این است که امتیاز آیین نامه ارتقای اعضای هیات علمی به آثار منتخب 
در جشنواره ناکافی است.« البته این را هم بگویم که جوایز فارابی هم به دلیل 
مشکلات مالی وزارت علوم باید بیش از این باشد که الحمدلله وزیر محترم در 
جلسه اخیر شورای سیاستگذاری جشنواره خودشان پیشنهاد افزایش ارزش 
مادی جوایز و هم ترازی جوایز جشنواره فارابی با جشنواره خوارزمی را مطرح 

کردند و قرار شد مابه التفاوت آن را وزارت علوم تامین کند. 

از نظر جنابعالی چه رابطه ای میان جشنواره فارابی و تحول بنیادین در 

علوم انسانی برقرار است یا باید برقرار باشد؟ 

جشنواره ها در دنیا فقط برای شناسایی برترین ها و معرفی و تشویق آنها نیستند 
بلکه به طور غیرمستقیم و البته موثر به جریان علمی جهت می دهند. به بیان 
دقیق تر، جشنواره های علمی معتبر مانند جایزه نوبل، چه از طریق معرفی انواع 
استانداردها و به تبع آن، شاخص گذاری علمی، چه از جهت اولویت نمایی و 
چه از حیث الگوسازی و معرفی قله ها، سهم  مهمی را در هدایت دانشگاه ها 
و پژوهشگاه های دنیا در حوزه علم برعهده دارند. انتخاب های یک جشنواره 
بزرگ علمی می تواند مرز علمی را معین کند و به اساتید و محققان آن را معرفی 
کند. درباره جشنواره بین المللی فارابی هم  من چنین نظری دارم؛ جشنواره 
فارابی هرساله تاثیر بسزایی در هدایت جریان علمی علوم انسانی دارد و باید 

اثرگذاری خود را به نحو ملموسی افزایش دهد. 

درخصوص شـــاخص ها و ملاک های ارزیابی آثار علمی در جشنواره، تا 

چه حد دانش علم سنجی در دنیا مدنظر بوده است؟ 

ما در ارزیابی های علمی، هنوز با مرز دانش علم سنجی در دنیا فاصله داریم، با 
این حال تلاش شده از طریق کاربست تجارب ارزشمند موجود در دانشگاه ها 
و پژوهشگاه ها و شکل گیری نوعی اجماع نسبی میان بزرگان جامعه علمی در 
کشور، شاخص هایی برای ارزیابی طرح های پژوهشی و نیز آثار و منشورات 
علمی مشـــخص شود. در جشـــنواره فارابی فعلا همین شاخص ها البته با 
سختگیری مضاعف مبنای داوری های علمی است هر چند من اعتقاد دارم باید 
با گسترش دانش علم سنجی در علوم انسانی و بومی سازی آن، به شیوه های به 
مراتب دقیق تر و ارتقا یافته ای برای ارزیابی و داوری آثار علمی دست پیدا کنیم. 

چه رابطه ای میان حرکت این جشـــنواره و نقشـــه جامع علمی کشور 

وجود دارد؟ 

وجود نقشه علمی برای کشور مایه مسرت و خوشحالی است اما من معتقدم 
اولا، ما در نقشه جامع علمی، فصل قابل اعتنایی برای علوم انسانی و اجتماعی 
نداریم. کانه علوم انسانی برای تهیه کننده های نقشه ارزش و اهمیتی نداشته 
است. ثانیا، این نقشه نیازمند اصلاح و بازنگری است و لازمه آن، از یک سو، 
ارزیابی منطق و عقلانیت حاکم بر نقشه و از دیگر سو، مطالعه اثربخشی عملی 

نقشه طی سال های گذشته است. 
نکته مهم در اینجا این است که نقشه علمی در هر دانش و در هر رشته ای، 
باید مولود نظرات خبرگان همان علم و رشته باشد و در یک زیست بوم طبیعی، 
آزادانه و انتقادی تهیه شده باشد. البته در میان متفکران، هستند کسانی که 
به دلایلی، رویکرد پروژه ای به علم را نمی پذیرند و تهیه نقشه را زاییده رویکرد 
پروژه ای با تفکر پراگماتیستی تحلیل می کنند. من ازجمله کارشناسی بوده و 
هستم که نگاه بینابین دارم؛ یعنی از یک طرف آنارشیسم علمی را قبول ندارم 
و از طرف دیگر، زیاده روی در ریل گذاری علمی، آن هم در علوم انسانی که 
باید تنوع و تکثر نظرات به رســـمیت شناخته شود را نمی پذیریم. لذا اینکه 
فرمودید، آیا میان خط کاری جشـــنواره و نقشه جامع علمی کشور رابطه ای 
هســـت، پاسخم این است که اساسا ما در علوم انسانی چیزی به نام نقشه 
علمی نداریم، اگر هم روزی داشـــته باشیم، متناسب با ذات علوم انسانی، 
با نقشه سایر علوم متفاوت خواهد بود. در عین حال اگر منظورتان انطباق 
حرکت جشنواره با نیازهای روز کشور است، عرض می کنم که تا حد زیادی 
انطباق با نیازهای کشور مورد عنایت داوران جشنواره قرار می گیرد هر چند 
خود شناخت نیازها در حوزه علوم انسانی و اجتماعی، یک کار علمی است 

نه به شکل دستوری و ابلاغی. 

آیا فرآیند داوری آثار در جشنواره به اندازه کافی عادلانه و دقیق هست؟ 

نمی توانم بگویم صددرصد عادلانه و دقیق؛ چراکه مکانیسم های مورد اجماع 
در داوری های علمی، جلوی خطا یا اعمال سلایق داوران را کاملا نمی گیرد. 
با این وجود اطمینان می دهم که نه تنها اراده دبیرخانه جشـــنواره بر رعایت 
عدالت و اعمال بالاترین ســـطح از دقت است، بلکه برای این منظور، مسیر 
دشواری طی می شود. نکته مهم این است که در جشنواره بین المللی فارابی، 
برجسته ترین اساتید هر رشته به عنوان داور انتخاب می شوند و سعی می شود 

با ایجاد چرخش در داوران، انحصار ایجاد نشود. 

آیا جشـــنواره بین المللی فارابی از استادان خارجی هم به عنوان داور 

استفاده می کند؟ 

به دلیل مضایق مالی و تفاوت هزینه داوری در ایران و بعضی کشورهای مطرح 
در ساحت علوم  انسانی، تاکنون از داوران غیرایرانی برای ارزیابی آثار استفاده 
نشده است. البته برای داوری آثار محققان ایرانی توسط داوران خارجی، مانع 
زبان هم وجود دارد و اگر داور خارجی زبان فارسی نداند عملا امکان داوری 
منتفی است. با این حال، در نظر داریم برای آثار محققان غیرایرانی که اثرشان 
به زبان های رایج دنیا تالیف شده است، از اساتید برجسته دانشگاه های دنیا 
خصوصا اساتید دانشگاه های درجه یک کشورهای اسلامی استفاده کنیم. 

چقدر جشـــنواره بین المللی فارابی قائل به آزاداندیشی و به رسمیت 

شناختن تنوع و تکثر افکار و آرای علمی است؟

من شخصا به عنوان رئیس دبیرخانه دائمی جشنواره، قائل به آزاداندیشی 
و تنوع و تکثر اندیشه ها هستم و بنا دارم بیش از گذشته آن را ترویج 

کنم، اما معتقدم آزاداندیشی به معنای هرج و مرج فکری یا ذوقی 
کردن پژوهش نیســـت. لذا در عین حال که باید آزاداندیشـــی و 

اختلاف نظرات را پذیرفت، باید به نقد پذیری و ارزیابی پذیری آثار علمی هم 
قائل بود. نمی توان قبول کرد محققی بگوید اثر علمی من قابل بررسی نیست 
یا هیچ کس به جز خودم یا معدود همفکرانم اجازه جراحی اثر من را ندارند! 

این نوع تفکرات ما را به بن بست می رساند. 

آیا به نظر شما بخش بین الملل جشنواره فارابی با استقبال کافی از سوی 

محققان و اساتید دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتی خارجی روبه رو می شود؟ 

خیر، متاســـفانه در سال های گذشـــته نه بودجه ای برای تبلیغ جشنواره 
اختصاص یافته و نه برنامه روشـــنی برای این  منظور تهیه شده است. با این 
وصف، طبیعی اســـت که جشنواره فارابی به جز عنوان بین المللی، نسبت 
واقعی با یک جشـــنواره بین المللی ندارد. ما در دوره مدیریتی جدید قصد 
داریم این نقیصه را در حد وسع خودمان و ظرفیت کشور جبران کنیم. البته 
این را هم  تاکید کنم که جمهوری اسلامی در علوم انسانی و اجتماعی هنوز 
به عنوان قطب علمی در دنیا یا جهان اسلام شناخته نمی شود و به تبع آن، 
ارتباط و تعامل علمی در ایران در حد صفر قابل ارزیابی است و لذا نمی توان 
در چنین زیست بومی توقع داشت، امکان شکل گیری یک جشنواره علمی 

بین المللی وجود داشته باشد. 

بـــه نظر جنابعالی چه جوایز جدیدی می تواند در آینده به جشـــنواره 

بین المللی فارابی اضافه شود و آیا تدبیری در این زمینه وجود دارد؟

به نظر من، ما باید در جشنواره، روی نوآوری و نظریه پردازی تمرکز ویژه ای داشته 
باشیم. همچنین روی نقدهای روشمند علمی. علاوه بر این، وزیر محترم علوم، 
تحقیقات و فناوری در جلسه شورای سیاستگذاری جشنواره پیشنهاد دادند به 
مرجعیت علمی و به دیپلماسی علمی جایزه بدهیم که به تصویب هم رسید. 
همچنین در جلسه اخیر شورای سیاستگذاری قرار شد قطب های علمی را 
هم از سال بعد ارزیابی و به برترین قطب ها جایزه بدهیم. اینها تغییراتی است 

که در گام نخست در جشنواره های بعدی اعمال خواهد شد. 

به عنوان آخرین پرسش، از نظر جنابعالی چه نوع حمایتی از محققان 

برجسته می تواند به تقویت فعالیت های علمی آنها منجر شود؟

هر محققی به ویژه اگر جوان باشد، به دنبال تکمیل پروژه فکری خود است و 
هیچ جایزه ای بهتر از ایجاد شرایط مساعد برای این امر نیست. امروز محققان 
برجسته و نخبه ما در محیط های دانشگاهی اسیر بروکراسی هستند و اگر 
آیین نامـــه ارتقای اعضای هیات علمی به آنها اجـــازه بدهد که به جای قرار 
گرفتن در مسیرهای یکنواخت، به تکمیل پروژه فکری شان بپردازند، مطمئنا 
ما هم مانند خیلی از کشورهای مطرح در علوم انسانی، حرف های نوآورانه و 
تحول آفرین در علوم انسانی خواهیم داشت. برخی از نوآوری های بزرگ در 
علوم انسانی محصول سال ها تفکر آزاد بوده است؛ محصول گفت وگوهای 
انتقادی وسیع بوده اســـت؛ محصول مشاهدات گسترده اعم از فیزیکی و 
متافیزیکی بوده است. از طرف دیگر، برخی از نظریات مهم در علوم انسانی 
لزوما در مقالات علمی و پژوهشی بروز و ظهور نیافته بلکه در یادداشت های 
متفرقه و کوتاه یک دانشـــمند و در مواردی ســـال ها پس از مرگ او عینیت 
یافته است. لذا خیلی باید مراقب بود که در مسیر 
تحول در علوم انسانی اقتضائات واقعی 
تحول گم نشود. با این وصف، 
من معتقدم پس از شناسایی 
اســـتعدادهای برتـــر یا 
نخبگان علوم انسانی 
باید از آنها برای تحقق 
اهداف علمی شـــان 
حمایـــت ادامـــه دار و 

ریسک پذیر کرد. 

گفت وگو با عبدالحسین کلانتری، معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم

وژه های فکری  جشنواره فارابی؛ آغازی بر حمایت از پر
گفت وگو با رضا غلامی، رئیس دبیرخانه دائمی جشنواره بین المللی فارابی 

علوم انسانی برای طراحان نقشه علمی ارزش نداشته است


